
 
 
  

 

El 30 de gener  2023 a les  18:30h,  es reuneix al Servei d’Igualtat i Cooperació a plaça 
Penedès 2, 2a planta la Comissió Municipal pel Benestar de les persones amb 
discapacitats (CMBPD). 
 
PERSONES ASSISTENTS:  Montse Arroyo ( Regidora del Servei d’igualtat i Cooperació),  
Rosa Esteban-Milà (Tècnica d’Igualtat), Eva Bagan (Entrem), Esperança Sogas (El Turò) 
 
No poden assistir: Trinitat Bové (Autisme en futur), Carme Garrido (Entretots), Judith 
Ros (Fundació Pro-Penedès), Gemma Sadurní (l’Espiga), Laura Parés (Univers Penedès), 
Sandra Castillo i Julia Berezo (Mas Albornà ), Foix Sogas ( El Turó). 
 
PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA: 

VALORACIÓ  CAPACITATS 2022 

▪ Exposició Capacitats  

▪ Fira Entitats Capacitats 

▪ Activitats del programa Capacitats 

VALORACIÓ TALLERS DE SENSIBILITZACIÓ  ALS CENTRES EDUCATIUS 

▪  Tallers entitats 

▪ Tallers d’experimentació... ARSENAL 

PROPOSTES CAPACITATS 2023 

▪ Exposició Capacitats 2023 en el Fòrum Berger Balaguer. 

SEGUIMENT DEL PROJECTE: Anàlisi de les necessitats presents i futures de les persones 

amb discapacitat des d’una perspectiva feminista. DIPUTACIÓ DE BARCELONA 

TORN OBERT D’INTERVENCIONS 

(La majoria d'entitats han comunicat la seva absència. Els motius han estat el canvi 

d'horari de la reunió i d'altres per qüestions mèdiques). 

La regidora Montse Arroyo obre la sessió de la comissió, i dona la benvinguda a les 

persones presents de les entitats, i agraint l'esforç de les entitats assistents al canvi 

d'horari de la reunió. També, explica que el motiu del canvi d'horari és per una recent 

incorporació a un nou lloc de treball. Comenta que a partir del febrer es creu que és 

solucionarà. 

L'Eva Bagan (Entrem), proposa que si aquestes circumstàncies es donen en la pròxima 

trobada, es podria fer telemàtica. 



 
 
  

 

La regidora comenta la seva valoració de Capacitats d'enguany. Creu que ha tingut molta 

més visibilitat. Cada any sembla que es vagi consolidant i la gent ho té més present. La 

fira al carrer va ajudar molt a la visibilització. 

L'Esperança Sogas (El Turó) coincideix en el fet que estar al carrer va fer més visibilitat 

la diada, però que l'espai va ser massa just per acollir totes les entitats i persones 

visitants. La Ubicació, també, podria haver estat a l'altra banda on hi havia la fira de 

Santa Llucià i hagués afavorit més visibilitat i públic. Un altre tema que podia haver estat 

millor era disposar de megafonia a l'hora dels discursos. 

La Rosa Esteban, explica que la direcció del casal es va disculpar perquè la persona que 

havia de posar els altaveus i micròfon es va distreure i no hi era en el moment dels 

discursos. La Rosa, també recordar que l'espai públic sol·licitat arribava fins a l'oficina de 

la seguretat social. Però una setmana abans les entitats no varen estar segures de poder 

disposar de persones per ocupar tot l'espai demanat per fer la mostra d'entitats i 

activitats. 

Eva Bagan, expressa que després d'estar els últims tres anys a la Comissió, les activitats 

de capacitats es van consolidant i que cada vegada hi ha més visibilització i aquesta 

vegada les entitats no van imaginar que era possible encara més. 

La regidora expressa que poder la comissió ha de creure's més amb la seva capacitat de 

crida a la ciutadania. 

Les persones presents van coincidir que l'any que ve, es pot organitzar una mostra 

d'entitat molt més gran. 

La cercavila amb la música de saxos va tenir èxit pel mercat, però en la valoració també 

és diu que cal que les entitats siguin més protagonistes en cada parada de música i 

expressin coses sobre el món de la discapacitat. 

La Montse Arroyo dona pas al següent punt: Valoració dels tallers de sensibilització als 

centres educatius. 

L'Eva Bagan comenta que Entrem no té tallers en el catàleg, enguany, però sí que 

l'entitat s'està plantejant de tornar-los a organitzar. 

L'Esperança Sogas comenta que les dinàmiques en els instituts en estat molt ben 

rebudes i també n'ha fet a les escoles de primària i de secundària. En tenen 18 activitats 

programades per l'any 2023. 

La Rosa Esteban demana que cada entitat envií la seva memòria d'activitats fetes en els 

centres educatius i la valoració d'aquests. 

En les pròximes reunions es pot anar concretant els tallers del catàleg pel curs vinent 

2023-2024. 



 
 
  

 

La Montse Arroyo, quan va anar a veure el taller de l'Arsenal i va veure el nivell d'èxit 

d'enguany, entre l'alumnat de les escoles, creu que cal repetir el format i més, perquè 

cada any l'alumnat de 3r és diferent. 

La Rosa Esteban mostra els resultats de l'enquesta que s'ha fet a les escoles per saber la 

valoració del taller de l'Arsenal. De les 10 escoles participants vuit han respost amb la 

puntuació màxima i les dues restant no han emplenat el qüestionari. Els comentaris dels 

docents són molt positius. 

La regidora comenta que és important que l'alumnat pugui prendre alguna cosa a casa i 

faci de testimoni del qual s'ha fet en el taller i que es parli a casa de l'objecte i de com 

s'ha fet. 

Es dona pas al següent punt: Propostes Capacitats 2023. El primer que recorda la Montse 

Arroyo és que l'exposició es farà al Fòrum Berger després d'haver insistit al llarg del 

temps. Exposar al Fòrum que té un espai diferent del Casal representa replantejar-se el 

format de l'exposició i els continguts. Caldrà concretar una visita al fòrum perquè la 

comissió conegui de primera mà l'espai i les condicions en què s'exposa a la sala Berger. 

Un suggeriment que fa la Montse Arroyo és que podria avisar la Coral infantil L'espinguet 

per la inauguració. 

L'Eva Bagan, proposa que es faci entre les entitats una pluja d'idees (brainstorming) per 

aquest esdeveniment. 

La Montse Arroyo i la Rosa Esteban comenta que les entitats poden fer moltes coses per 

Capacitats. I recorden que si volen organitzar xerrades de sensibilització durant l'any que 

ho diguin amb temps i el servei pot donar suport, com en altres ocasions. 

El següent punt és el seguiment de com està l'estudi Anàlisi de les necessitats presents 

i futures de les persones amb discapacitat des d'una perspectiva feminista de la 

Diputació de Barcelona. 

La Rosa Esteban informa que s'han fet diferents trobades per copsar informació per 

l'estudi de necessitats presents i futures de les persones amb discapacitat amb 

perspectiva feminista. La primera va ser el grup motor amb tècniques de l'Ajuntament, 

la segona va ser el grup focal d'entitats i usuàries, cabdal per recollir informació de la 

realitat de les dones amb discapacitat, en aquesta trobada hi havia moltes entitats de la 

CMBPD. 

Pròximament, es farà la trobada del grup de professionals i on les entitats tornen a estar 

convidades. 

S'està confeccionant l'enquesta per recollir informació en general amb persones de les 

entitats, dones amb discapacitat, professionals, famílies..., 



 
 
  

 

El servei d'igualtat, ja ha sol·licitat a Diputació la segona part de l'estudi sobre persones 

amb discapacitat amb perspectiva feminista, que seria elaborar com un pla d'accions. 

També es farà entrevistes amb les dones amb discapacitats. Coincidim que la diagnosi 

és un estudi més qualitatiu que quantitatiu, ja que la consultora intenta recollir les veus 

de les persones implicades en la discapacitat. 

Abans d'acabar la sessió, es concreta que la pròxima reunió serà telemàtica. I que es 

proposarà 3 franges d'horaris (17 h,18 h,19 h). 

L'Eva Bagan es compromet a preguntar a les entitats quina és la millor franja de la tarda 

per trobar-se. També comenta que les entitats podria treballar i dividir-se amb àmbits: 

Converses amb els grups polítics, Capacitats, Diagnosi de la Diputació, Xerrades de 

sensibilització. 

Després d'un petit debat l'Eva Bagan comenta que encara no saben en quin format 

convocaran als grups polítics per poder-los fer arribar les qüestions que preocupant a 

les entitats de la CMBPD, si serà individualment o en format taula rodona... 

Es concreta que la pròxima reunió de la Comissió CMBPD serà el dilluns 27 de febrer 

forma telemàtica. La regidora dona per finalitzada la reunió. 

 

Esmena 1: L’associació Entretots, al no poder assistir a la reunió envia per correu la 

següent valoració: 

 VALORACIÓ  CAPACITATS 2022 

▪ Exposició Capacitats  

Considerem que va esta molt bé, el lloc era el vàrem decidir, i per part de 

l’empresa els plafons van quedar molt be. 

La inauguració va ser una mica improvisada al carrer i sense micros, però per 

altre banda el fet de fer-ho fora va tenir mes presencia de públic.  

També sembla que el recorregut que varen fer els membres de l’escola de 

Musica, no va ser del tot encertat, no pel recorregut sinó per l’actitud dels propis 

musics. (La Laura de Univers Penedès, ho podrà explicar millor, que va fer el 

recorregut amb ells).  

▪ Fira Entitats Capacitats 

Creiem que si aquest any ho hem de repetir tenint en compte que l’espai de 

l’exposició serà el Fòrum Berger, la fira serà a l’altre banda de la Rambla, 



 
 
  

 

considerem que les parades han d’estar lineal, ja que agrupades unes ens tapen 

els altres.  

▪ Activitats del programa Capacitats 

En general hem tingut seguiment a excepció de la xerrada de Dona i discapacitat, 

que es va fer a l’Escorxador, amb La Carme Riu de “Dones Estàndard” que pel 

que sabem, no va assistir ningú.  

VALORACIÓ TALLERS DE SENSIBILITZACIÓ  ALS CENTRES EDUCATIUS 

▪ Tallers entitats 

▪ Molt positius com sempre, tot i que nosaltres encara fem el segon trimestre, 

però la rebuda i la resposta es molt positiva tant per part de l’alumnat com del 

professorat.  

▪ Tallers d’experimentació... ARSENAL 

Pels imputs que ens arriben pels propis alumnes i professorat, sembla que 

positiu, a excepció dels alumnes amb necessitats especials, ja que no estan 

preparats i no fan servir pictogrames. Es el que te parlar de discapacitat, sense 

tenir nocions realment.  

PROPOSTES CAPACITATS 2023 

▪ Exposició Capacitats 2023 en el Fòrum Berger Balaguer. 

▪ S’haurà de veure, dates, espai i tipus de material que podem exposar. 

 

SEGUIMENT DEL PROJECTE: Anàlisi de les necessitats presents i futures de les persones 

amb discapacitat des d’una perspectiva feminista. DIPUTACIÓ DE BARCELONA 

▪ Per part nostre es positiu, però creiem que des de IGUALTAT s’hauria de fer una 

crida a la població de Vilafranca en general, perquè dones amb discapacitat, que 

no estan relacionades amb cap entitat i que vulguin participar, ho puguin fer. 

 

 

 

 



 
 
  

 

 

Esmena 2: L’associació Univers Penedès , al no poder assistir a la reunió envia per 

correu la següent valoració: 

Degut a la falta d’assistència voldria fer arribar la meva diagnosi sobre la valoració del 
dia de les Capacitats 2022, ja que avui tampoc podré assistir per temes laborals. Em sap 
greu, perquè m’hagués agradat estar present i poder comunicar-ho en directe, però aquí 
us ho expresso i seguim!  

La visió d’Univers Penedès d’aquest dia no va ser gaire gratificant, ja que des del nostre 
punt de vista es van complir pocs els objectius de la comissió i d’aquest dia de la 
discapacitat.  

Els apartats a reflexionar són els següents:  

a. Infraestructura:  

L’exposició 2022, la posada en escena que es va crear al Casal no va estar del tot 
acompanyada ni destacada pels nostres protagonistes: els usuaris de cada entitat i la 
nostra representant, la Carme Garrido.  

Al fer-ho extern i en un espai estret, potser va acollir més gent, però també passejaven 
d’altres, les quals vaig haver de dir: espereu o passeu per un altre lloc que estem fent un 
acte.  

Per assegurar que podríem cobrir els tallers entre les entitats, vam ubicar les taules en 
format U, però no va ser la manera més adequada ja que ens vam tapar una mica entre 
nosaltres. Els tallers van ser un èxit, vam rebre comentaris positius i la gent va estar molt 
participativa. FELICITATS EQUIP!  

Pel que fa els tallers: com a Univers, demano disculpes sinó vaig expressar prou bé a la 
reunió que nosaltres no els faríem de manera gratuïta, ja que sempre que hem muntat 
parada ho hem fet així. La societat col·labora econòmicament i així en traiem un benefici 
que ens va molt bé per seguir fent calaix pel projecte, ja que es sustenta 
fonamentalment per les aportacions de les famílies.  

b. Recursos materials:  

Van faltar micròfons. La Carme no en va tenir durant la seva lectura i quasi no 
s’escoltava. Ella i les persones, regidora i el president del Casal.  

No es va tenir en compte fer un cartell pels músics perquè es visibilitzes el motiu de la 
música i el recorregut que feien (Rosa, vas saber improvisar i vas agafar el cartell de la 
biblioteca, solucionat); tampoc disposaven de micròfon, per tant, pràcticament no es 
sentien quan exposaven l’activitat, i especialment, pels nostres usuaris que vam anar 
allà amb ellxs per petició i perquè ens va sembla molt bona idea, sent ellxs els 
protagonistes, anunciant el dia de celebració.  



 
 
  

 

c. Cobertura discapacitat - societat:  

Gràcies Rosa per pensar que a través de la música cridaríem l’atenció vilafranquina i els 
encaminaríem cap al Casal, em va agradar la idea: exposant la Carme i jo que ens hagués 
agradat més que hi hagués algun alumne/a amb discapacitat - capacitat, per representar 
i fomentar les capacitats com a objectiu, tot i que la inclusió sigui la base per avançar 
des d’una mirada igualitària pretenem visibilitzar i sensibilitzar la discapacitat.  

Considero que no es va assolir l’objectiu, la gent no va venir amb nosaltres. No obstant, 
en aquells moments no era la nostra prioritat, ja que vam quedar impactades i 
decebudes en viure que els músics no van cobrir aquesta mirada inclusiva. No van 
interaccionar gens amb els nois i noies d’Univers, no van mostrar interès per fer-ho 
possible, per fer-los participar. Vaig fer la petició com a monitora i com a membre de la 
comissió i no va resultar, bé, si que els van deixar parlar, però clar com no es sentien 
doncs quedava buit i alguns d’ells s’adonaven i les famílies també, dos de les quals van 
marxar en veure que la finalitat de l’acte no era el que nosaltres havíem comentat. 
Durant el recorregut tampoc ens esperaven, ells avançaven ràpidament i nosaltres 
quedàvem enrere, quan se suposa que els nostres usuaris són els protagonistes, eren el 
motiu pel qual ells estaven allà fent música, no exposant-se ells.  

Apartant aquesta energia i sentiment d’impotència i frustració vam agafar els nois i 
noies, vam ballar i gaudir amb ellxs. Els músics, ni amb aquestes van tenir una mirada 
còmplice o recíproca, i això que alguns dels nois ho van intentar.  

Quan vam arribar el Casal, els músics van fer només un parell de cançons, hi havia molta 
gent, especialment, molts nois i noies amb discapacitat que, crec, que els hi hagués 
encantat escoltar un mica més de música, gaudir d’un breu concert. Un regal per ellxs!  

Per acabar, no em va semblar bé, saber allà mateix que se’ls recompensava 
econòmicament després de tot lo viscut. És una opinió personal, suposo que això és 
decisió de l’Ajuntament dins del pressupost que es disposa.  

d. Discurs:  

L’objectiu no és agrair-nos la feina que fem, que gràcies i valoro molt positivament 
aquest reforç positiu. Però, el discurs és per ells/es, és el seu dia i nosaltres només els 
acompanyem, som guies.  

e. A nivell personal:  

Em vaig emocionar, perquè com a professional (presidenta i membre de la comissió) no 
es van complir les expectatives i soc molt entusiasta i auto exigent i com autocrítica calia 
haver treballat més aquest dia. No és perquè sigui germana d’un noi amb discapacitat, 
que sí, que ho soc i estic ben orgullosa! 

 

 



 
 
  

 

 

ACTA DE LA REUNIÓ DEL 30 DE GENER (resum heu enviat fa una estona, l’acabo de 
llegir):  

• Quina llàstima doncs que disposant de micros no ho haguéssim tingut en aquell 
moment. Disculpes acceptades, som persones i això pot passar.   

• Gràcies per aconseguir que enguany l’exposició pugui ser el fòrum Berger, ens 
hem de posar les piles per poder fer una bona representació.  

• ENHORABONA a totes les entitats que feu possible els tallers a les escoles, és un 
canal molt ric per poder sensibilitzar i potenciar la mirada inclusiva. Felicitats 
també per les respostes tant positives.  

• Estic d’acord en el que comenta la Montse, és positiu que s’emportin quelcom a 
casa. Motiu que permet compartir diàleg a casa.  

• El que comenta l’Eva Bagan d’organitzar-nos per àmbits per ser més productives 
em sembla molt bona idea.  
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